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1. 
Inleiding en samenvatting 
  
1.1 
Inleiding 
Bij brief van 31 juli 1998 verzoekt de toenmalige staatssecretaris van Binnenlandse 
Zaken mevrouw A.G.M. van de Vondervoort, mede namens de staatssecretaris van 
Financiën, de Raad voor de financiële verhoudingen te adviseren over het verzoek van 
de gemeente Zaltbommel om een aanvullende uitkering (a.u.) uit het gemeentefonds 
voor het jaar 1998. 
In verband met de verdere behandeling van het wetsvoorstel ‘Gemeentelijke herindeling 
in de Bommelerwaard’ door de Eerste Kamer op vermoedelijk 8 september a.s. streeft u 
er naar nog vóór die datum een beslissing inzake de artikel 12-aanvraag te nemen. 
De Raad heeft ter voorbereiding van zijn advies kennisgenomen van het rapport van de 
Inspectie Financiën Lokale en provinciale Overheden (IFLO) van 31 juli 1998, van het 
advies van gedeputeerde staten van Gelderland van 25 augustus 1998 en van de brief 
van de gemeente Zaltbommel van 21 augustus 1998. 
De Raad brengt hierbij thans zijn advies uit, zo spoedig mogelijk voor de datum van      
8 september 1998. 
  
In dit advies gaat de Raad na een samenvatting en een meer algemene benadering van 
de voorstellen tot steunverlening, uitgebreid in op de ‘schone oplevering’ die bij artikel 
12 gebruikelijk is bij een gemeentelijke herindeling. 
  
  
1.2 
Samenvatting 



De onverwachte artikel 12-aanvraag voor 1998 van de bij herindelingsvoorstellen 
betrokken gemeente Zaltbommel heeft alle andere betrokkenen zeer verrast. Dit heeft 
onder andere vragen opgeroepen over het provinciale toezicht. In verband met de 
vermoedelijke verdere afhandeling op 8 september a.s. door de Eerste Kamer van de 
voorziene herindeling op 1 januari 1999 dient de besluitvorming van artikel 12 voor     
8 september a.s. te zijn afgerond. 
In zijn advies gaat de Raad uit van een tweeledige benadering bij de aanvullende steun 
aan de gemeente Zaltbommel. Dit afhankelijk van het al dan niet doorgaan van de 
herindeling per 1 januari 1999. Bij herindeling speelt in het kader van artikel 12 het 
schoon opleveren van de oude gemeente, waarbij oude tekorten (inclusief achterstallig 
onderhoud) kunnen worden gesaneerd. 
Is er per 1 januari 1999 echter geen herindeling dan is sprake van een ‘normale’ artikel 
12-situatie en gaat het om een eerste aanvraagjaar. Omdat het IFLO-rapport hier 
cijfermatig niet op is toegesneden en er onvoldoende gegevens zijn zou de a.u.-1998, 
volgens een berekening van de Raad, globaal op een bedrag van circa ƒ 2,25 mln 
kunnen worden gesteld. 
Uitgaande van herindeling ligt het accent zeer sterk op de schone oplevering. Op grond 
van een principiële benadering over wat schone oplevering zou moeten inhouden  
kunnen er twijfels zijn over het voorgestelde bedrag van de schone oplevering, 
bijvoorbeeld bij het achterstallig onderhoud van de gemeentelijke gebouwen. 
Vergelijking met de artikel 12-aanpak van de gemeenten Heusden en Den Haag leert 
echter dat dit in overeenstemming is met de vigerende artikel 12-praktijk en daarom 
naar de mening van de Raad aanvaard dient te worden. Wel acht hij het zinvol nader 
onderzoek te doen verrichten naar de uitgangspunten en toepassing van schone 
oplevering binnen artikel 12. 
Bij de schone oplevering is in de IFLO-voorstellen ook een bedrag van ƒ 5,5 mln voor 
het uitbaggeren van de haven betrokken. De Raad heeft twijfels over de 
onuitstelbaarheid van deze uitgaven terwijl op dit terrein op zeer korte termijn een 
landelijke aanpak verwacht wordt. Het ligt daarom niet voor de hand dit bedrag zonder 
meer mee te nemen bij de schone oplevering. Als alternatief stelt de Raad voor dat, als 
onderdeel van de beschikking, de nieuwe gemeente een uitkering in het vooruitzicht 
wordt gesteld tot een bedrag van maximaal ƒ 5,5 mln, zonodig te indexeren, indien zij 
daadwerkelijk overgaat tot het uitbaggeren van de haven. Bij de afrekening dient gelet 
te worden op de inspanningen van de gemeente haar uitgaven terzake te beperken. 
Gezien het feit dat het voor artikel 12 vereiste hoge OZB-tarief bij Zaltbommel alleen 
voor 1998 geldt en niet voor de jaren daarvoor, acht de Raad het redelijk en geeft hij in 
overweging bij de aanvullende steun een zekere korting toe te passen die uitsluitend de 
huidige gemeente Zaltbommel betreft. 
De onverwachte artikel 12-aanvraag legt voor 1998 een niet voorzien beslag op het 
gemeentefonds en kan tot verlaging van de uitkeringsfactor leiden. De Raad acht dit 
zeer onwenselijk. 
Na de voorziene herindeling verwacht de Raad een actieve opstelling van het 
provinciale toezicht ten aanzien van het door de nieuwe gemeente te voeren financiële 
beleid 
  
  
2. 



Algemeen 
  
2.1 
De IFLO-voorstellen voor de a.u.-1998 
Uitgangspunt is het feit dat er geen structureel rekeningstekort 1997 is. Daarnaast zijn 
er  een viertal posten van in totaal ƒ 2.290.000,  een bedrag van ƒ 16.670.800 voor 
schone oplevering en een aftrek van ƒ 1.974.444 voor de inbreng van aanwendbare 
reserves, zodat per saldo een relevant begrotingstekort 1998 van (afgerond) ƒ 
16.986.000 resteert. 
De inspecteurs stellen voor de gemeente Zaltbommel voor 1998 een aanvullende 
uitkering van ƒ 16.986.000 te verstrekken, geheel als saneringsbijdrage. Dit onder de 
voorwaarde dat de steun uitsluitend mag worden aangewend voor de onderdelen en tot 
de bedragen zoals in het IFLO-rapport is vermeld. 
Hiermee wordt Zaltbommel ‘schoon opgeleverd’, met als gevolg dat de nieuwe 
gemeente niet onnodig wordt belast met een erfenis uit het verleden en krijgt de nieuwe 
gemeente een goede uitgangspositie, aldus de inspecteurs. 
Inzake het uitbaggeren van de haven wordt nog opgemerkt dat zolang dit niet mogelijk 
is, de voor dat doel beschikbaar gestelde middelen daarvoor dienen te worden 
gereserveerd. Ontvangt de nieuwe gemeente gelden uit het binnenkort af te sluiten 
‘bagger-convenant’ dan zal moeten worden bezien of tot terugvordering van artikel 12-
gelden moet worden overgegaan (als de totale baggerkosten verminderd met de uit het 
convenant voortvloeiende middelen lager zijn dan de uiteindelijk via artikel 12 
beschikbaar gestelde middelen). 
  
2.2 
De artikel 12-aanvraag 
Ingaande 1 januari 1999 is de samenvoeging van de gemeente Zaltbommel met de 
gemeenten Brakel en Kerkwijk tot een nieuwe gemeente (met circa 25.000 inwoners) 
voorzien. 
Volkomen onverwacht, op een zeer laat tijdstip (slechts enkele dagen voor de formele 
sluitingsdatum voor het aanvragen van 1 december 1997) en ver in de lopende 
herindelingsprocedure, heeft Zaltbommel een artikel 12-aanvraag voor 1998 ingediend. 
Hierdoor werden zowel de Kamer als de provincie en andere betrokkenen verrast. De 
Raad heeft daarom eerst aandacht besteed aan het provinciale artikel 12-verslag 1998 
van Zaltbommel (verslag van 6 april 1998). Hieruit blijkt dat de begrotingen vanaf 1993 
een tekort vertoonden of krap sluitend waren. Daarbij bestond voor verschillende jaren 
al preventief begrotingstoezicht (vanaf 1995) zodat de slechte financiële positie voor de 
provincie geen verrassing was, wel echter, zoals gebleken is de plotselinge artikel 12-
aanvraag. 
De Raad constateert dat de gemeente, door het gedurende langere tijd niet op een reëel 
niveau ramen van de onderhoudsuitgaven, op een breed terrein achterstallig onderhoud 
heeft laten ontstaan, waarbij het (preventieve) provinciale toezicht blijkbaar niet tot een 
reële begroting heeft kunnen leiden. Daarom is pas bij de artikel 12-aanvraag de 
omvang van het achterstallige onderhoud gebleken. Dit wijst naast een tekortschieten 
van de gemeente op z’n minst op een weinig actieve opstelling van de provincie. Tevens 
bleken er, na de voordelige jaren 1993 tot en met 1995, voor de jaren 1996 en erna 
rekeningstekorten te bestaan. 



De Raad dringt daarom aan op een actieve opstelling van de provincie waarbij na de 
voorziene herindeling het provinciale toezicht extra aandacht besteedt aan het door de 
nieuwe gemeente te voeren financiële beleid. 
  
De Eerste Kamer wees bij de behandeling van het wetsvoorstel ‘Gemeentelijke 
herindeling in de Bommelerwaard’ op de financiële positie van de gemeente en de 
ingediende artikel 12-aanvraag in relatie tot de financiële levensvatbaarheid van de 
nieuw te vormen gemeente en besloot de verdere behandeling van het wetsvoorstel 
vooralsnog niet te laten plaatsvinden. De gemeentefondsbeheerders hebben aangegeven 
dat bij de artikel 12-behandeling de mogelijkheid bestaat door schone oplevering de 
oude tekorten (inclusief achterstallig onderhoud) weg te nemen, zodat de nieuwe 
gemeente zonder oude lasten kan starten. Voorts werd aangegeven dat het de bedoeling 
is het IFLO-rapport in juli 1998 af te ronden en werd de Kamer gevraagd het 
wetsontwerp direct na het zomerreces te agenderen, waarbij het rapport zou kunnen 
worden betrokken. Inmiddels is het rapport naar de Eerste Kamer gezonden en zal de 
(voortgezette) behandeling van het wetsontwerp vermoedelijk 8 september a.s. 
plaatsvinden. Hierbij ligt het in de bedoeling dat door u  nog vóór die datum een 
beslissing inzake het verzoek van de gemeente om aanvullende steun wordt genomen. 
  
Door de late indiening van de artikel 12-aanvraag en de voorziene herindeling per          
1 januari 1999 was voor het IFLO-rapport van juli 1998 relatief weinig tijd beschikbaar. 
Normaliter verschijnt het rapport omstreeks december. Hierdoor heeft de inspectie zich 
in het rapport vooral gericht op de schone oplevering in verband met de herindeling (en 
dus op het vaststellen en kwantificeren van achterstallig onderhoud en oude tekorten) en 
is een aantal aspecten minder of niet aan bod gekomen. Zo mist de Raad een analyse 
inzake de schuldvraag. Dit is gezien de geplande herindeling misschien begrijpelijk 
omdat er dan toch een nieuwe gemeente en een nieuw gemeentebestuur komen. Indien 
echter de gemeentebegrotingen van afgelopen jaren een reëler beeld van de kosten 
hadden vertoond zou de artikel 12-aanvraag vermoedelijk een of meer jaren eerder zijn 
gekomen. In dat geval zou wel degelijk de schuldvraag zijn onderzocht, en zou via een 
gebruikelijke analyse (vaststelling van het relevant tekort, van verstoringen, van het 
saneringsdeel en een uitgavenanalyse) zijn bekeken of de gemeente zelf extra moet 
bijdragen (bijvoorbeeld in de vorm van een belastingvoorschrift of van aanvullende 
bezuinigingen). Thans heeft de gemeente hier niet mee te maken. Tevens behoeft de 
gemeente alleen voor 1998 aan het vereiste OZB-tarief van ƒ 20 per ƒ 5.000 waarde te 
voldoen (als onderdeel van het verplichte artikel 12-belastingpakket). Voor 1997 
bedroeg het tarief nog ƒ 14,33. 
  
Omdat er geen zekerheid bestaat over het al dan niet doorgaan van de herindeling op 1 
januari 1999, gaat de Raad in zijn advies uit van een tweeledige benadering bij het 
verlenen van aanvullende steun aan Zaltbommel. Namelijk de aanvullende steun zonder 
respectievelijk met herindeling. Hierbij komt bij herindeling de schone oplevering aan 
de orde. 
  
3. 
De aanvullende steun zonder herindeling 
  



Zonder herindeling per 1 januari 1999 is voor Zaltbommel sprake van een ‘normale’ 
artikel 12-situatie zonder schone oplevering. Aangezien het IFLO-rapport cijfermatig 
(bijna) geheel op de schone oplevering is gericht, ontbreekt de cijfermatige grondslag 
om de artikel 12-steun voor 1998 op het juiste niveau te kunnen vaststellen. Dit is wel 
vaker het geval bij artikel 12, met name bij het eerste jaar van een nieuwe artikel 12-
gemeente, indien nog diverse onderzoeken moeten plaatsvinden waarbij dit jaar als 
onderzoeksjaar wordt aangemerkt en de aanvullende steun min of meer op grond van 
globale gegevens op een bepaald bedrag wordt vastgesteld. Dit wordt in het (de) 
volgende artikel 12-jaar (jaren), als de juiste cijfers beschikbaar zijn, alsnog 
gecorrigeerd en in de steun meegenomen. Een dergelijke benadering zou ook bij 
Zaltbommel kunnen worden toegepast. Zonder schone oplevering zou er volgens de 
artikel 12-regels voor 1998 bij de berekening van het relevante tekort een andere 
houding zijn ten opzichte van de oude tekorten (bijvoorbeeld bij het al dan niet 
meenemen van het geraamde rekeningstekort 1998), het achterstallige onderhoud 
(bijvoorbeeld bij het achterstallige wegenonderhoud) en de inbreng van de aanwendbare 
reserves. In dat laatste geval kan, op basis van de cijferopstelling op blz. 29 van het 
rapport, de volgende globale calculatie van de voor 1998 te geven saneringsbijdrage 
worden gemaakt : 
structureel tekort                                 f             0 
onderzoekskosten                              f   225.000 
externe ondersteuning                        f   615.000 
afdekken voormalige stortplaats        f   150.000 
                                                           ------------- 
saldo                                                  f   990.000 
bij: 
afschrijving oude tekorten plus 
immateriële activa in 10 jaar 
annuïtair                                           f 2.444.000   
                                                          --------------                                                        
saldo                                                f  3.434.000 
af: eenvijfde deel reserves               ƒ    395.000                                            
                      
Totaal   (afgerond)                          ƒ  3.000.000                          
  
Voorts acht de Raad aanleiding aanwezig de uitgaven voor het uitbaggeren van de 
haven buiten de eventuele aanvullende uitkering voor 1998 te houden. Het valt namelijk 
niet te verwachten dat het uitbaggeren al in 1998 tot uitgaven zal leiden en verder is het 
zaak  te bezien hoe het naar verwachting binnenkort af te sluiten (bagger)convenant 
tussen het Rijk en de mede-overheden gaat uitwerken. Het vast te stellen bedrag kan dan 
met  de annuïteit van f 5,5 mln, dat is met  f 750.000 worden verlaagd tot f 2,25 mln. 
  
4. 
De aanvullende steun bij herindeling (schone oplevering) 
  
4.1 
Schone oplevering: uitgangspunten 



Het oorspronkelijke uitgangspunt bij schone oplevering was dat de nieuwe gemeente ten 
opzichte van andere gemeenten niet in een nadelige positie gebracht diende te worden. 
Hiertoe werden in het verleden eerst alleen de oude tekorten (rekeningstekorten) van de 
her in te delen artikel 12-gemeente gesaneerd. In een later stadium is de mogelijkheid 
geopend, onder zekere condities, ook achterstallig onderhoud als oud tekort aan te 
merken en mee te nemen bij de schone oplevering. De vraag of sprake is van 
achterstallig onderhoud en hoeveel blijkt in dit kader niet altijd eenvoudig te 
beantwoorden. 
In de brief van 17 juni 1998 van de staatssecretaris van Binnenlandse Zaken aan de 
Eerste Kamer over Zaltbommel (Eerste Kamer, 1997-1998, 25 655, nr. 275c) wordt 
aangegeven dat bij herverdeling de mogelijkheid bestaat een artikel 12-gemeente 
schoon op te leveren: “Dat betekent dat eventuele tekorten over vroegere jaren, 
waaronder begrepen achterstallig onderhoud, tot de vermoedelijke datum van 
herindeling worden bepaald en bij de steun worden betrokken. De nieuw te vormen 
gemeente wordt op deze wijze niet belast met de oude tekorten van de voormalige 
gemeente. Daarmee zouden ook de belemmeringen voor de financiële levensvatbaarheid 
van de nieuwe gemeente kunnen worden weggenomen.” 
In het IFLO-rapport over Zaltbommel neemt, in het licht van de per 1 januari 1999 
voorziene herindeling, de schone oplevering een centrale plaats in. Opgemerkt wordt 
dat op grond van de vigerende artikel 12-beleidslijn bij een artikel 12-gemeente die 
betrokken is bij een gemeentelijke herindeling, sprake kan zijn van schone oplevering. 
Het dient uitsluitend te gaan om geactiveerde tekorten over vroegere begrotingsjaren 
alsmede om achterstallig onderhoud dat voor vergoeding binnen artikel 12 in 
aanmerking zou zijn gekomen. Toekomstige, al dan niet voorzienbare, uitgaven dienen 
buiten beschouwing te worden gelaten. Het bedrag van de schone oplevering maakt 
integraal onderdeel uit van het relevante tekort. 
In de artikel 12-handleiding wordt voorts nog gesteld dat bij opheffing van een artikel 
12-gemeente een eindrapport wordt opgesteld, en bij de schone oplevering de 
geactiveerde oude tekorten (na aftrek van de aanwendbare reserves) worden 
meegenomen, tenzij - op grond van het gevormde oordeel over het door het bestuur van 
de opgeheven gemeente gevoerde beleid - er aanleiding bestaat de nieuwe gemeente te 
confronteren met (een deel van) de lasten van de geactiveerde tekorten. 
  
Uit vorenstaand overzicht blijkt dat het er bij de schone oplevering om gaat de nieuwe 
gemeente niet met de oude tekorten (inclusief achterstallig onderhoud) van de oude 
gemeente te belasten. 
De Raad vraagt zich principieel af wat de schone oplevering moet inhouden. Hierbij ziet 
hij in grote trekken twee mogelijkheden: 
a.   al het achterstallige onderhoud wordt in beginsel weggenomen; 
b.   het achterstallige onderhoud wordt zodanig weggenomen dat hierbij - voor wat 

betreft de oude gemeente - voor de nieuwe gemeente globaal een landelijk gemiddeld 
peil wordt bereikt; 

De eerste mogelijkheid komt erop neer dat in beginsel al het achterstallige onderhoud  
wordt gehonoreerd door artikel 12, waardoor de nieuwe gemeente er, ten opzichte van 
de doorsnee gemeente, beter aan toe is (bovengemiddeld niveau). De Raad acht het niet 
acceptabel dat de overige gemeenten hieraan via artikel 12 meebetalen. 



Bij mogelijkheid b is het de bedoeling dat de nieuwe gemeente door het (deels) 
wegnemen van het achterstallige onderhoud op een gemiddeld niveau komt. Dit sluit 
naar de mening van de Raad het beste aan bij het uitgangspunt de gemeenten in een 
gelijkwaardige uitgangspositie te brengen. Een probleem is wel dat het in de praktijk 
niet eenvoudig is het gemiddelde onderhouds(achterstands)niveau te bepalen. De Raad 
acht dat een onbegaanbare weg en is van mening dat de beste oplossing daarom is zich 
thans bij Zaltbommel te beperken tot een consistente behandeling, gezien vergelijkbare 
gevallen. Consistentie is bij de behandeling van artikel 12-gevallen altijd een goed 
richtsnoer geweest. 
Wel acht hij het zinvol nader onderzoek te doen verrichten naar de uitgangspunten en 
toepassing van schone oplevering binnen artikel 12. 
  
Bij de beoordeling van de aanpak bij Zaltbommel heeft de Raad in het kader van de 
consistente behandeling eerst nog gekeken naar de twee meest recente artikel 12-
ervaringen uit de praktijk. Bij Heusden ging het om schone oplevering, bij Den Haag 
ging het, in het kader van de eenmalige afkoop van artikel 12, om de sanering van de 
oude tekorten waarvan het achterstallig onderhoud deel uitmaakte. 
  
4.2 
Schone oplevering: Zaltbommel 
Bij de schone oplevering gaat het blijkens het IFLO-rapport om een totaalbedrag van      
ƒ 16.670.800, waarvan ƒ 1.654.000 betrekking heeft op oude rekeningstekorten en 
ƒ 15.016.800 op achterstallig onderhoud. Het bedrag van ruim ƒ 15 mln betreft negen 
verschillende posten voor achterstallig onderhoud op een breed terrein. Hiervan gaat het 
bij zes posten (restauratie stadsmuur, kademuren, zwembad, sporthal, cultureel centrum 
en archief) om een bedrag van ƒ 2,5 mln en gaat het om onontkoombare en onuitstelbare 
uitgaven waarvan het bedrag aan noodzakelijk onderhoud, soms na aftrek van regulier 
onderhoud en/of voorzieningen, als achterstallig onderhoud is meegenomen. Op de 
overige drie posten (wegen, watergangen en gebouwen) gaat de Raad hierna nader in. 
  
Achterstallig onderhoud wegen 
Uit een onderzoek van de Grontmij blijkt dat er over een periode van (komende)10 jaar 
bezien geen sprake is van achterstallig onderhoud. Wel is bij de elementverhardingen de 
onderhoudstoestand slecht en moet er op korte termijn voor ƒ 1,9 mln aan noodzakelijk 
onderhoud worden gepleegd. Dit bedrag wordt nodig geacht om de wegen voor de 
herindelingsdatum op het landelijk gemiddelde onderhoudsniveau te brengen. In het 
licht van herindeling en schone oplevering wordt dit bedrag (na een aftrek van 25% 
omdat het bedrag over 10 jaar bezien als regulier onderhoud wordt beschouwd) als 
achterstallig onderhoud aangemerkt. Na een aftrek uit een wegenegalisatiefonds en een 
afkoopsom is uiteindelijk een bedrag van ƒ 829.000 meegenomen. Naar de mening van 
de Raad is deze aanpak (hoewel de situatie niet geheel vergelijkbaar is) in 
overeenstemming met die bij Den Haag en is deze juist. 
  
Watergangen (grachten en haven) 
Het in het IFLO-rapport berekende achterstallige onderhoud op dit onderdeel (ƒ 11,1 
mln) vormt het leeuwendeel van het bedrag van de voorgestelde schone oplevering. 



Conform de aanpak bij Schoonhoven gaat het hierbij om een bedrag van ƒ 3,8 mln voor 
het uitbaggeren, afvoeren en verwerken van baggerspecie van de grachten. Dit betreft 
onderhoudsbaggeren, waarbij een korting van 25% op de door de Grontmij berekende 
kosten is toegepast. Evenals bij de kademuren van Schoonhoven is bij Zaltbommel een 
bedrag voor het op orde brengen van de taludverdediging meegenomen, 50% van het 
door een extern bureau berekende bedrag is als achterstallig onderhoud aangemerkt      
(ƒ 1,8 mln). 
Naast het uitbaggeren van de grachten speelt het uitbaggeren ook een belangrijke rol bij 
de haven, die in open verbinding met de Waal staat. De Grontmij heeft de kosten op      
ƒ 14,7 mln geraamd. Na aftrek van - net als bij de grachten - een korting van 25% en 
nog een korting van 50% wegens schaalvoordelen (omdat ervan wordt uitgegaan dat 
gelijkertijd met Rijkswaterstaat, die verantwoordelijk is voor de Waal, gebaggerd zal 
moeten worden) resteert een bedrag van ƒ 5,5 mln voor de schone oplevering. 
Het gaat hier om het op diepte houden van een spaarzaam gebruikte haven, hetgeen de 
gemeente contractueel verplicht is tegenover het daar gevestigde bedrijf, zodat sprake is 
van onontkoombare uitgaven. In het verleden is overigens een plan om de haven te 
dempen voor huizenbouw en het bedrijf te verplaatsen, niet doorgegaan. Gelet op die 
oude plannen heeft de Raad enige twijfel over de onvermijdbaarheid van de uitgaven. 
Daar staat tegenover dat de gemeente in geval van een bedrijfsverplaatsing zou moeten 
bijdragen, zonder dat uit de grondexploitatie dekkingmiddelen daarvoor vrij zouden 
komen. 
Omdat Rijkswaterstaat nog niet aan het uitbaggeren van de Waal toe is, wordt het 
uitbaggeren van de haven voorlopig niet zinvol geacht. In de IFLO-voorstellen dienen 
de beschikbaar te stellen middelen, zolang uitvoering niet mogelijk is, voor dit doel 
gereserveerd te worden. 
De situatie in Schoonhoven was anders omdat de jacht/noodhaven geprivatiseerd was, 
waarbij overigens wel bedongen was dat de gemeente nog één keer de haven zou 
uitbaggeren. Een hiervoor gereserveerd bedrag bleek onvoldoende. 
In september 1997 verscheen het rapport ‘Baggeren binnen bereik’ (‘Naar een 
structurele oplossing voor verontreinigde gemeentelijke waterbodems’). Hierin wordt 
aangegeven dat bij de omvangrijke gemeentelijke baggerproblematiek door een 
oplossing in samenhang een vermindering van de kosten van zo’n ƒ 2,2 mld tot ƒ 840 
mln voor de komende 10 jaar haalbaar wordt geacht (bijdrage gemeenten zo’n ƒ 250 
mln). Het IFLO-rapport geeft aan dat thans de verwachting bestaat dat in een binnenkort 
af te sluiten convenant tussen het Rijk en de mede-overheden hiervoor gelden 
beschikbaar komen. Volgens de inspecteurs zal dan bezien moeten worden of tot 
terugvordering van de daarvoor beschikbaar gekomen artikel 12-gelden moet worden 
overgegaan. 
Al met al heeft de Raad twijfels over de onuitstelbaarheid van de uitgaven voor het 
uitbaggeren van de haven, gezien ook de geringe urgentie in de afgelopen jaren bij het 
op diepte brengen van de haven en het thans moeten wachten op Rijkswaterstaat. Het 
gaat bij het uitbaggeren van de haven om een probleem dat bij een groot aantal 
gemeenten speelt, ook al omdat naast de kosten de opslag van vervuild slib lange tijd 
moeizaam was. Ondanks de toegepaste aftrek is het dan niet denkbeeldig dat bij 
honorering via de schone oplevering een, ten opzichte van de gemiddelde gemeente, 
voordelige positie wordt bereikt. Daarbij komt dan nog dat op zeer korte termijn een 
landelijke aanpak verwacht wordt en deze beter eerst afgewacht kan worden. 



Naar de mening van de Raad ligt het daarom niet voor de hand deze post van ƒ 5,5 mln 
zonder meer mee te nemen bij de schone oplevering en zou gewacht dienen te worden 
tot de algehele financiering duidelijk is. Volledig uitsluiten van deze uitgaven spoort 
echter niet geheel met de gedachten achter de schone oplevering. 
Als alternatief stelt hij u het volgende voor. 
Als onderdeel van de beschikking wordt de nieuwe gemeente een uitkering in het 
vooruitzicht gesteld, tot een bedrag van maximaal f 5,5 mln, indien zij daadwerkelijk 
overgaat tot het uitbaggeren van de haven. Aangezien dit, onder meer afhankelijk van 
de plannen van Rijkswaterstaat, nog meerdere jaren kan duren acht de Raad een vorm 
van indexering niet onredelijk. Bij de definitieve vaststelling van het bedrag zal 
nadrukkelijk gelet dienen te worden op de inspanningen die de gemeente zich heeft 
getroost de ten laste van haar blijvende uitgaven te beperken. 
De formulering zoals de inspecteurs voorstellen leidt ertoe dat de gemeente pas een 
financieel belang krijgt indien haar uitgaven de f 5,5 mln dreigen te overschrijden.  
  
Gebouwen 
Bij de gemeente is een uitgebreide inventarisatie van de onderhoudstoestand van de 
gemeentelijke gebouwen en andere eigendommen aanwezig, met de 
onderhoudsbehoefte over een periode van 10 jaar. Inzake het zwembad, de sporthal en 
het cultureel centrum was al eerder aangegeven dat hier achterstallig onderhoud was 
geconstateerd. Het IFLO-rapport stelt over de onderhoudssituatie: “Het merendeel van 
de eigendommen kent een onderhoudstoestand die valt in de categorie redelijk tot goed. 
(.......) In het kader van de schone oplevering is uitsluitend gekeken naar die 
eigendommen waar sprake is van een slechte onderhoudstoestand.” Vervolgens is voor 
ƒ 531.000 aan achterstallig onderhoud geconstateerd bij de aula van de begraafplaats, de 
stadspompen, de vishal en de brandweergarage. 
De Raad is van oordeel dat bij dit onderdeel zeer duidelijk de eerdergenoemde 
principiële vraagstelling inzake de schone oplevering een rol speelt. Door, zoals in het 
rapport wordt voorgesteld, van de gemeentelijke eigendommen met een slecht 
onderhoudsniveau het achterstallige onderhoud te honoreren is de kans niet denkbeeldig 
dat hierdoor voor het totaal van de eigendommen een bovengemiddeld 
onderhoudsniveau ontstaat. Echter ook bij de a.u. voor Den Haag speelde bij de oude 
tekorten het achterstallig onderhoud van een aantal gemeentelijke gebouwen (o.a. 
schouwburg en museum) zonder rekening te houden met een gemiddelde situatie zodat 
binnen artikel 12 sprake is van consistentie. Toepassing bij Zaltbommel acht de Raad 
daarom thans aanvaardbaar. 
  
De eigen inspanningen van de gemeente 
De Raad constateerde reeds dat de gemeente Zaltbommel thans alleen voor het jaar 
1998 aan het voor artikel 12 vereiste OZB-tarief van ƒ 20 per ƒ 5.000 waarde behoeft te 
voldoen. Bij eerdere aanmelding voor artikel 12, hetgeen in feite had dienen te 
gebeuren, zou de gemeente ook eerder aan de artikel 12-belastingeisen hebben moeten 
voldoen en zo hebben bijgedragen aan de vermindering van de tekorten. 
De Raad acht het daarom redelijk de aanvullende steun in zekere mate te korten en heeft 
overwogen of het mogelijk is na de herindeling voor het gebied van de voormalige 
gemeente Zaltbommel nog gedurende twee jaar rekening te houden met een extra OZB-
opbrengst. Deze zou dan door de inwoners van de huidige gemeente  Zaltbommel 



moeten worden opgebracht ter compensatie van de in feite ten onrechte niet reeds in 
1996 en 1997 gerealiseerde extra inkomsten. De Wet Arhi maakt echter juist voor de 
OZB een uitzondering op de regel dat tarieven in de nieuwe gemeente nog niet geheel 
gelijk behoeven te zijn. De Raad geeft u in overweging te bezien of anderszins een 
korting mogelijk is, die uitsluitend de huidige gemeente Zaltbommel en dus ook zijn 
inwoners, betreft. 
  
Het beslag op het gemeentefonds 
Bij de door de IFLO voorgestelde a.u. voor 1998 gaat het om een bedrag van (bijna)      
ƒ 17 mln. Hiermee is, gezien de onverwachte en zeer late aanvraag, in het totaal voor 
alle artikel 12-gemeenten geraamde bedrag geen rekening gehouden, zodat dit binnen 
het gemeentefonds, zeer vermoedelijk (want de aanvullende steun voor 1998 aan een 
aantal gemeenten staat nog niet vast), ten koste gaat van de algemene uitkering aan alle 
gemeenten. Dit komt er vermoedelijk op neer dat voor de gemeenten achteraf voor 1998 
de uitkeringsfactor omlaag zal moeten worden bijgesteld. De Raad acht dit zeer 
onwenselijk. 
Dit klemt des temeer omdat in het kader van de beëindiging van de artikel 12-status van 
Den Haag ter zake van de voorfinanciering van het bedrag ineens in een brief van 
minister Zalm aan de Tweede Kamer (brief van 11 februari 1998, Tweede Kamer 1997-
1998, 25 600 C, nr. 21) nog werd bericht dat het verloop van de meerjarige lasten voor 
de gemeenten zodanig is vormgegeven dat er in 1997 en 1998 geen sprake is van een 
verhoging van de lasten ten opzichte van de bedragen die in de ontwerpbegroting 1998  
voor artikel 12-uitkeringen waren opgenomen. 
  
5. 
Advies 
Indien er op 1 januari 1999 geen herindeling heeft plaatsgevonden adviseert de Raad u 
de gemeente Zaltbommel voor 1998 een aanvullende uitkering te verlenen van ƒ 2,25 
mln. 
Ingeval van herindeling per 1 januari 1999 adviseert de Raad u akkoord te gaan met de 
voorstellen van de IFLO voor 1998, waarmee Zaltbommel schoon wordt opgeleverd. 
Voor het onderdeel dat betrekking heeft op het uitbaggeren van de haven stelt de Raad 
echter voor niet zonder meer een bedrag in de aanvullende steun op te nemen maar de 
gemeente een uitkering in het vooruitzicht te stellen van maximaal ƒ 5,5 mln, zonodig te 
indexeren, indien zij daadwerkelijk overgaat tot het uitbaggeren van de haven. Bij de 
afrekening dient gelet te worden op de inspanningen van de gemeente haar uitgaven 
terzake te beperken. 
Daarnaast acht de Raad het redelijk, in het kader van de te verlangen eigen 
inspanningen met betrekking tot de inwoners van de huidige gemeente, nog een zekere 
korting toe te passen die uitsluitend de huidige gemeente Zaltbommel betreft.  
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